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A tanulás folyamata végigkíséri életünket. Kezdetben a szüleinktől és a családunktól 

tanulunk, majd az iskolában, formális keretek között. A szüleink megtanítják, hogy ne együnk 

mosatlan gyümölcsöt, és evés előtt mossunk kezet. Az iskolában megtanuljuk az betűrendbe 

sorolás szabályait és azt, hogyan osztunk törtet törttel. Akinek még ezen túl is van kedve és 

energiája tanulni, az beiratkozhat a zeneiskolába, kínai nyelvtanfolyamra vagy akár virágkötő- 

tanfolyamra is járhat. A barátainktól is sokat tanulunk: a legjobb csokitortarecepteket és a 

titkos horgásztippeket osztálytársaink, kollégáink osztják meg velünk. A tudásunk egy része 

ún. hétköznapi tudás, mely segít boldogulni a mindennapi élethelyzetekben, például amikor 

gyümölcslevest főzünk, vagy bankszámlát nyitunk. A másodfokú egyenlet megoldóképletére 

vagy Ady Endre életrajzára azonban aligha van szükségünk egy hétvégi bevásárlás során, ezt 

a fajta ismeretanyagot Ferge Zsuzsa szociológus ünnepi tudásnak nevezi. 

Az érettségizők különleges helyzetben vannak, hiszen a fejük tele van évszámokkal, 

adatokkal, összefüggésekkel. Hogyan lehet a világháborúk, a görög drámák és a különböző 

területszámítási képletek mellett fejben tartani az eurovíziós dalverseny közel hatvanéves 

történetét? Erről is beszélgettünk ifj. Mádi Sándorral, a hajdúböszörményi Bocskai István 

Gimnázium végzős diákjával. 

– Gyakran halljuk, hogy az eurovíziós dalverseny hatalmas esemény, óriási a felhajtás a 

verseny és a versenyzők körül. Az énekesek hónapokon át lázasan készülnek a döntőre, a 

háttérmunkák egész évben zajlanak. Mióta van eurovíziós dalverseny? 

– Az első eurovíziós dalversenyt 1956-ban Svájcban rendezték 7 ország részvételével. Az idei 

versenyen Malmőben 39 ország képviseltette magát, ezáltal Európa legnagyobb zenei 

eseményévé nőtte ki magát a verseny. A verseny a zene erejével hozza egymáshoz közel az 

európai népeket. Lényeges szabály, hogy a nemzeti elődöntőket és a döntőt kizárólag 

közszolgálati csatorna közvetítheti, nálunk az olimpia mellett az eurovíziós közvetítéseket 

nézik a legtöbben az M1 csatornán. 

– Kik azok a mai világsztárok, akiket az Eurovíziónak köszönhetünk? 
 

– Az Egyesült Királyságot Cliff Richard képviselte az 1968-as eurovíziós dalversenyen, ahol 

elénekelte a Congratulations című dalt, amely csupán egyetlenegy ponttal kapott kevesebbet, 

mint a győztes spanyol La la la. Ez volt az eddigi legszorosabb verseny a dalverseny 

történetében. A Congratulations című dal rettentő nagy siker lett Európában, majd az 1973-as 

eurovíziós dalversenyen Richard elénekelte a Power to all our friendet. Ez a dal a harmadik 

helyen végzett a versenyen. 

1974-ben az ABBA lett az első svéd együttes, mely győzni tudott, a Waterloo című győztes 

dal pedig világsláger lett. 2005-ben eurovíziós dalverseny 50. évfordulóját ünneplő 

Congratulations elnevezésű eseményen a Waterloot választották a Dalfesztivál történetének 

legjobb dalává. 

Celine Dion 1988-ban Dublinban megnyerte a 33. dalversenyt, majd minden idők egyik 

legsikeresebb énekesnője lett. 



Johnny Logan az egyetlen olyan versenyző, aki előadóként kétszer is megnyerte az eurovíziós 

dalversenyt: először 1980-ban a What’s another year, aztán 1987-ben a Hold me now című 

dallal. 1992-ben mint szerző győzött a fesztiválon. 

A Euphoria című dalt, mely 2012-ben képviselte Svédországot az eurovíziós dalversenyen, 

Loreen angolul adta elő. A dal a svéd nemzeti döntőn 670 551 telefonos szavazatot kapott, a 

bakui nemzetközi döntőn pedig 372 ponttal az első helyen végzett. 

– Magyarország mikor kapcsolódott be a versenybe? Milyen sikereket értünk el? 
 

– Hazánk 1994-ben, a kelet-európai országok közül elsőként vett részt a dublini (Írország) 

versenyen. Már az első alkalommal kiválóan szerepeltünk, ugyanis Bayer Friderika Kinek 

mondjam el? című dalával negyedik helyezést ért el. Érdekesség, hogy Friderika magyarul 

adta elő a balladát, amit a rádiók a mai napig játszanak. 

Helsinkiben 2007-ben Rúzsa Magdi kilencedik helyezést ért el, és megkapta a legjobb 

dalszerzőnek járó díjat is az Unsubstantial blues (Aprócska blues) című daláért. 

2011-ben Düsseldorfban Wolf Kati közönségdíjas lett, What about my dreams? (Szerelem 

miért múlsz?) című dalától volt hangos Európa, Debrecen főterén is visszatapsolta a közönség 

a dalt. 

– Ismered azt, amikor a kisfiú szól az édesanyjának: „Anya, kimehetek az Euróvízióra?” „De 

hát kisfiam, nem is tudsz énekelni!” – mondja az anya. Mire a kisfiú: „Tudom, anya, sapka, 

sál…” 

– Még nem hallottam, de nagyon jó! (Nevet.) Hát persze, ByeAlex, aki 2013-ban tizedik lett a 

versenyen, ezzel minden idők harmadik legjobb helyezését hozta el nekünk. A Kedvesem 

című dal számos külföldi slágerlistán rajta van, a YouTube-on svédül, németül, angolul és 

más nyelveken is meghallgathatjuk. 

– ByeAlex, finoman szólva is, erősen megosztja a közvéleményt. Te mit gondolsz a ByeAlex- 

jelenségről? 

– Amikor először megláttam, magam is meglepődtem: egy manó állt előttem, sapkában, 

szemüvegben, furcsa zokniban. Mindannyian tudjuk, hogy nem ő az ország legjobb torkú 

énekese, de a Kedvesem hangulata, lágysága és egyszerűsége a fontos. Azt hiszem, erre a 

finomságra éreznek rá azok is, akik bár a szöveget nem értik, mégis szívesen hallgatják a dalt. 

Ha nem is ByeAlex a kedvenc előadóm, feltétlenül támogatom, mert ő képviseli a hazámat 

egy nemzetközi versenyen. A Kedvesem pillanatok alatt bejárta a világot, és az Attraction 

tánccsoport londoni sikere is szenzáció. ByeAlex a közönség szavazataival nyerte meg a 

magyar döntőt, az Attraction is a nézők szavazataival győzött a legnagyobb brit 

tehetségkutatóban. Büszkén vállalják, hogy magyarok, és a magyar kultúra modern, friss és 

fiatal vetületét mutatják meg a világnak – együtt kell örülnünk a magyar sikereknek. 

– Hoztál magaddal egy fotót, amelyen a zsűri mögött ülsz. Hogyan jutottál el a budapesti 

stúdióba? 



– Tavaly óta fordítok cikkeket az Eurovízió hivatalos oldaláról és rajongói weblapokról a 

magyar rajongói oldal számára (http://www.eschungary.hu/). Emellett e-mailes interjúkat is 

készítek külföldi énekesekkel. A weboldal szerkesztői felajánlottak egy jegyet az első 

elődöntőre, így élőben láthattam és hallhattam a magyar versenydalokat. A stúdióban a 

hangzás hibátlan, bár a színpad kisebb a vártnál. Az élő adás hangulata felejthetetlen élmény! 

Találkoztam Wolf Katival és a Király testvérekkel, begyűjtöttem jó pár autogramot is, az 

egyik kedvencemtől, Polyák Lillától is sikerült kapnom egy aláírást. 

– Milyen kincseket rejt még a gyűjteményed? 
 

– Van eurovíziós tollam, hátizsákom és természetesen pólóm is. Az összes magyar döntőről 

készült album megvan a gyűjteményemben. Nagyon büszke vagyok a 2011-es örmény 

CD+DVD csomagra, mert ritka darab. A legtöbb emléktárgyat az eBayen vásárolom, bár a 

2005-ös albán CD-re még nem sikerült rátalálnom. Ha valakinek megvan, feltétlenül keressen 

meg! 

– Úgy tűnik, szinte mindent tudsz a dalversenyről. Mióta követed az eseményeket? 
 

– 2008-ban, lassan hat éve, édesanyám nézte a magyar válogatót a tévében. Csatlakoztam 

hozzá, és megtetszett a műsor. Ezt követően egyre jobban érdekelt a verseny, igyekeztem 

minél többet megtudni a dalokról és az előadókról egyaránt. Most már a világ számos pontján 

élnek ismerőseim, akikkel a dalverseny révén ismerkedtem meg. Nagyon jó lenne velük 

személyesen is találkozni, például Dániában, ahol a 2014-es döntőt rendezik. Az állandó 

levelezés és az angol nyelvű weboldalak, dalszövegek olvasása és fordítása nagyon jót tett a 

nyelvtudásomnak is, angolból felsőfokú nyelvvizsgával rendelkezem. Édesapám rám bízta a 

családi vállalkozás angol és német nyelvű levelezését, a külföldi partnerekkel közösen 

tárgyalunk, és együtt megyünk üzleti útra is. 

– A válogatók tavasszal zajlanak, a döntő májusban van. Mit csinálsz májustól a decemberig? 
 

– Számomra ez a gyűjtögetés időszaka, hiszen ilyenkor szerzem be az eurovíziós 

emléktárgyakat. Emellett nézem a korábbi évek felvételeit, hiszen ezeket rendszeresen 

ismétlik a külföldi tévécsatornák. 2015-ben, a jubileumi, 60. dalversenyre digitalizált 

változatban teszik majd közzé a verseny döntőin készült anyagokat. 

– Az idén kiváló eredménnyel érettségiztél, pedig Az eurovíziós dalverseny története 1956-tól 

napjainkig cím nem is szerepel a tételek között… 

– Sajnos, nem volt ilyen tételünk, pedig szívesen kihúztam volna! Komolyra fordítva a szót, 

az érettségire 12. osztály egész ideje alatt folyamatosan készültem, és valamivel kevesebbet 

interneteztem. Szerencse, hogy a dalfesztivál döntőjét május közepén, az érettségi írásbeli 

vizsgák után tartják, így nyugodtan szurkolhattam a magyar indulónak. 

– Tudom, nagyon fiatal vagy még, hisz nemrég ünnepelted a 18. születésnapodat, de hogyan 

képzeled el a jövődet? Milyen szerepet szánnál a dalversenynek? 

http://www.eschungary.hu/)


– Szeptembertől a Budapesti Kommunikációs és Üzleti Főiskolán szeretnék tanulni 

kereskedelem és marketing szakon. Érdekel a média világa, a választott érettségi tárgyam is 

ez volt. Szívesen tanulok nyelveket, élvezem a kihívásokat. Nagyon jó lenne jövőre elutazni 

abba a dániai városba, ahol rendezik az eurovíziós döntőt és betekinteni a kulisszák mögé. 

A világ legboldogabb embere azonban akkor lennék, ha tíz év múlva az Európai 

Műsorszolgáltató Szövetségnél (European Broadcasting Union, EBU) dolgoznék, a 

dalversennyel foglalkoznék nap mint nap, és még fizetést is kapnék érte. A következő 

években minden igyekezetemmel azon leszek, hogy a feltételes módból kijelentő mód 

lehessen. 
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